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TimișRECAS,
„Recașul este orașul pe care, atunci când voi pleca de la conducerea 

primăriei, îl voi lăsa fără nicio datorie!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Domnule  primar,  vă 
rog  să-mi  permiteți,  ca 
atât  în  numele  meu,  cât 

și al colegilor de la «Micul jurnal al primăriilor», 
să  vă  adresez  sincere  felicitări  pentru  poziția 
dumneavoastră de vicepreședinte al filialei județene 
a PSD. Cum ați primit această demnitate?

O consider o deosebită onoare și mulțumesc 
tuturor colegilor din partid, care mi-au acordat 
încrederea lor.

Să  ne  întoarcem,  de  la  realizări  județene,  la 
proiecte  orășenești.  Ce  se  aude  cu  asfaltarea  în 
satul Herneacova?

Așa cum am mai spus, se află în prioritățile 
noastre pentru acest an, cu sume care vor fi alocate în 
totalitate din bugetul local.

Și drumul spre Stanciova?
Acolo se lucrează la studiul de fezabilitate și la 

proiect, dorind ca tot în acest an să demarăm lucrările 
de asfaltare.

V-am întrebat tocmai pentru că știu că acordați 
o atenție aparte infrastructurii rutiere, și nu numai, 
în orașul Recaș.

Am promis, și mă voi ține de cuvânt, ca până la 
mijlocul anului 2020 toate drumurile în localitățile 
noastre să fie asfaltate. Repet: aceste investiții 
reprezintă un pariu pe care l-am făcut cu mine și pe 
care îl voi câștiga fără îndoială.

Gurile rele, pentru că există și așa ceva, văzând 
realizările  dumneavoastră  și  când  spun  aceasta 
mă  refer  la  parcurile  de  recreere,  la  sistemul  de 
canalizare, la spațiile verzi, la rețeaua de iluminat 
public,  la  canalele  de  evacuare  a  apelor  pluviale, 
precum și la multe altele, pe care orice trecător prin 
orașul Recaș le remarcă cu ușurință, ei, acele guri 
rele de care vorbeam vă reproșează că ați îndatorat 
orașul acestor lucrări...

Dacă a accesa o linie de credit, fie ea și de 8,5 
milioane de lei, prin anul 2013 și pe care să o achiți la 
începutul anului 2019, pentru a realiza toate lucrările 

de care ai amintit și multe altele neamintite, înseamnă 
a îndatora comunitatea, atunci acestor oameni nu am 
ce să le spun. Cum să fi realizat drumurile de la Re- 
caș la Bazoș, de la Recaș la Petrovaselo ori de la Re-
caș la Stanciova fără bani? Dar, un lucru să fie clar: 
Recașul este orașul pe care, atunci când voi pleca de 
la conducerea primăriei, îl voi lăsa fără nici o datorie!

Pentru  aceste  lucruri  necesare  orașului  și 
realizate  în  mandatul  dumneavoastră  aveți  să 
mulțumiți...

Da, e bine că mă întrebi asta, deoarece chiar am 
cuvinte de mulțumire pentru consilierii mei locali, 
pe care i-am avut alături de mine și de interesele 
orașului, votând cu curaj inițiativele mele. Sigur, 
au existat și consilieri ocazionali, dar pe aceștia, 
prezențe efemere, nu se cuvine să-i amintesc, cu 
atât mai mult cu cât ei, cum am mai spus, au ocupat 
această demnitate din greșeală. Ca să vezi că greșeala 
e uneori omenească! Dar, cred că la viitoarele alegeri 
oamenii nu vor mai repeta aceeași greșeală. Revenind 
însă la datoria de care ai amintit, vreau să spun că 
odată achitate datoriile, rămân faptele împlinite sub 
formă de drumuri, de trotuare, de atâtea și atâtea 
altele. Realizări făcute nu numai pentru cei de azi, ci 
și pentru cei care vor veni după noi.

Eu  cred,  domnule  primar,  că  e  bine  să  știe 
cititorii noștri că din acel credit s-au realizat doar 
o parte din ceea ce există azi în aceste localități.

Cu siguranță! Onești fiind, trebuie să spunem că 
am beneficiat în acești ani și de sprijinul Guvernului 
României, care ne-a alocat pentru finalizarea rețelei 
de alimentare cu apă în satele Izvin, Petrovaselo și 
Bazoș, suma de 12 milioane de lei.

Prin ce program?
Prin PNDL.
Și fonduri europene?
Am reușit să obținem și fonduri europene pentru 

a putea să realizăm lucrările de canalizare pe raza 
orașului Recaș. În rest, și vreau să subliniez asta, tot 
ce am realizat, s-a realizat cu ajutorul bugetului local.

În atenția elevilor                           Lectura este o formă a fericirii

Dragi elevi, potrivit unor studii recente, România este țara cu cea mai mare rată 
de analfabeți funcționali din Uniunea Europeană, tinerii nefiind capabili să 

aplice în viața de zi cu zi cunoștințele dobândite la școală. Acest aspect are consecințe 
grave și pe termen lung, inclusiv asupra modului în care funcționează o societate și 
asupra deciziilor de orice natură - politică, economică, socială - pe care le iau cetățenii. 
Și nu uitați: o carte adevărată nu este cea pe care o citim, ci aceea pe care o înțelegem.

Zorii celei dintâi zile din martie lasă încă norii iernii să caligrafieze pe-un 
cer boltit țări și nețări. Apoi, peste puțin timp, totul se rotunjește, într-o 

deplină armonie, peste întinsele podgorii. Într-o astfel de zi, de iarnă-primăvară, 
am stat, din nou, de vorbă cu edilul orașului.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Grădiniței, ca primă verigă a sistemului de învățământ, 

trebuie să i se acorde o mare atenție!”

Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Dacă  este  adevărat  că  norocul  trebuie  să  te  găsească  muncind,  iar 
pregătirea este cea care face diferența, atunci edilul de azi al comunei 

Sânmihaiu Român este norocos, pentru că munca și pregătirea temeinică sunt 
două din coordonatele pe care dânsul și le-a fixat în mandatul său de primar. 
Om deschis dialogului cu oamenii satului, ai comunei sale, indiferent de ora 
la care se află la birou, domnul Mărcuți vorbește despre comuna sa ca despre 
a doua sa casă.

Domnule  primar,  mi-ați  vorbit  luna  trecută 
despre  solicitările  la  care  supune,  pe  care  le 
solicită  munca  din  administrație.  Despre  faptul 
că un primar trebuie să se informeze mereu și să 
conlucreze armonios cu cei care îi stau alături în 
munca  de  edil.  Munca  unui  primar  are  o  parte 
importantă a ei, la vedere. Că unii vrem să vedem, 
iar alții nu, este altă poveste. Din proiectele pe care 
în  anul  ce  a  trecut  ați  dorit,  prin  importanța  lor, 
să le duceți cât mai aproape de final, pe care l-ați 
consemna?

Aș menționa efortul depus pentru derularea, 
în bune condiții, a proiectului privind lucrările de 
asfaltare în comuna noastră.

Ce număr de kilometri ați reușit să asfaltați?
Aproximativ 12 kilometri. Am scăpat, astfel, 

de noroaie, nu ne mai uităm, domnișoară Mihaela, 
atunci când ajungem la Timișoara, la pantofi.

Sunt lucruri bune.
Da și nu ne oprim aici, mai urmează încă 8 

kilometri de asfalt. Dar, un alt proiect pe care l-am 
prețuit și căruia i-am acordat o atenție aparte, îl 
reprezintă grădinița noastră, o grădiniță modernă, 
frumoasă, bine dotată și de mult timp așteptată de 
către consătenii mei și de ce nu, chiar de preșcolari, 
adică de beneficiarii de drept. Acești copii care vor 
umple cu veselia lor acest lăcaș educațional, vor avea 
parte de cea mai bună îngrijire şi educaţie, acum 
când se formează pentru ei temelia întregii vieţi de 
mai târziu. Grădiniţei, cum spunea cineva, ca primă 
verigă a sistemului de învăţământ, trebuie să i se 

acorde o mare atenţie. Și bucuria mea, satisfacția 
mea este cu atât mai mare cu cât astfel, prin această 
modernă grădiniță, am reușit să aducem împreună 
mulți din copiii comunei.

A fost o investiție pentru care, fără îndoială, a 
fost nevoie să vă preocupați serios pentru obținerea 
de fonduri.

Da, a fost un proiect care a necesitat fonduri, dar, 
trebuie să recunosc, un ajutor demn de luat în seamă, 
ne-a venit de la Guvernul României care ne-a alocat 
prin sesiunile de finanțare sumele necesare.

Cu ce ați contribuit dumneavoastră?
Am contribuit cu branșamentele la utilități și cu 

dotările necesare pentru locurile de joacă ale copiilor.
Domnule primar, prioritar pentru acest an, ce 

socotiți că ar fi?
Prioritare sunt continuarea lucrării de asfaltare 

și extinderea rețelei de apă pe care am câștigat-o 
printr-un alt proiect guvernamental, prin care dorim 
să rezolvăm problema apei pe toate străzile, apoi 
să scăpăm, cum spuneam, prin cei opt kilometri de 
asfalt, alți locuitori ai comunei de noroaie, în așa 
fel ca până în toamnă să rezolvăm definitiv această 
problemă. Și tot până în toamnă, vreau să rezolvăm 
și problema apei. Și dacă tot vorbesc de apă, atunci 
vreau să amintesc că am pregătit o nouă sesiune de 
finanțare pentru canalizare.

Va fi o lucrare mai mare?
Da, e vorba de o lucrare mai complexă, mai 

costisitoare, ca să spun astfel și atunci ne dorim ca 
finanțarea să fie tot pe fonduri europene.

Domnul Mircea Toma, din comuna Sânmihaiu Român ne întreabă dacă 
poate înmatricula o mașină adusă recent din Anglia. Îi răspundem că 

Registrul Auto Roman a anunțat, în acest sens, câteva modificări în ceea ce 
privește înmatricularea autoturismelor provenite din Marea Britanie, în cazul 
unui Brexit fără acord.

Printre acestea se numără necesitatea unei reomologări a vehiculelor noi, 
dar și faptul că autovehiculele second-hand, cu postul de conducere pe partea 
dreaptă și care provin din Marea Britanie, nu vor mai putea primi cartea de identitate, indiferent de omologarea 
în baza căreia au fost înmatriculate.

RAR a anunțat că, dacă nu se semnează un acord privind Brexit sau dacă nu se amână de comun acord data 
ieșirii Marii Britanii din Uniunea Europeană, modificări privind înmatricularea mașinilor provenite din această 
țară, intră în vigoare începând cu data de 30 martie 2019.

Răspundem cititorilor
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FÂNTÂNELE
„Dedic, cu tot dragul, obținerea acestor trofee, soției 

și consătenilor mei!”

Arad

Emil Nicolae OTLĂCAN - Primar al comunei Fântânele

Despre viața și munca omului Otlăcan este nevoie de un roman nu de o 
pagină de ziar. Cum spațiul tipografic nu ne îngăduie acest lucru, vom 

continua și  în edițiile viitoare ale „Micului  jurnal al primăriilor”,  să discutăm 
despre cele mai recente distincții ale sale. Merită!

Domnule primar, v-ați 
întors  recent  de  la  Adu- 
narea Generală a Asocia-

ției Comunelor din România. Cum a fost?
Am să pornesc de la faptul că pe „Ordinea 

de zi” a adunării generale am avut o întâlnire cu 
reprezentanții Guvernului României, condus de 
doamna Viorica Dăncilă, 
care în calitatea sa de Prim 
Ministru al țării noastre, a 
onorat întrunirea noastră.

Importanța unei reu- 
niuni, a unei întâlniri or- 
ganizate,  o  dă,  fără  în-
doială,  nu  numărul  ci 
calitatea  participanților. 
Înclin  să  cred  și  nu  mă 
înșel,  că  prezența  prin-
cipalilor membri ai guvernului a dat o cu totul altă 
amploare adunării.

Nu vă înșelați, cu atât mai mult cu cât Guvernul 
țării și-a prezentat, cu acest 
prilej, problemele sale față 
de reprezentanții autorităților 
administrativ teritoriale, și noi, 
cei 575 de primari, la rândul 
nostru, am prezentat tuturor 
celor prezenți problemele pe 
care le avem, probleme cu care 
ne confruntăm, căutând, desigur 
o rezolvare a lor.

Cum caracterizați, ca să spun astfel, beneficiile 
acestei întruniri?

A fost, fără îndoială, o sesiune benefică, o 
întrunire fructuoasă, zic eu, sesiune cu tot felul de 
propuneri care s-au lăsat 
spre analiză membrilor 
guvernului, propuneri 
despre a căror finalitate 
vom fi, desigur, informați 
în perioada următoare. 
Doresc să subliniez faptul 
că la capătul celor patru 
ore cât a durat ședința cu 
membrii guvernului aflați 
în mijlocul nostru, a avut 
loc festivitatea de decernare a unor distincții care, 
fără îndoială, au făcut cinste celor care s-au bucurat 
de primirea lor.

Pentru  cititorii  noștri,  atât  din  comuna 
Fântânele  cât  și  pentru  cei  aflați  în  alte  localități 
prezente  în singurul  jurnal existent al primăriilor, 
vă  rog,  domnule  primar,  să-mi  vorbiți  despre 
distincțiile  primite  de  dumneavoastră.  Și  să  faceți 
aceasta  chiar  dacă  la  toate  întâlnirile  noastre  ați 
dovedit multă modestie.

Să știi, domnișoară 
Mihaela, că cel mai greu 
lucru, cel mai dificil 
moment în viața unui om, 
cred eu, este acela în care 
ești obligat să vorbești 
despre tine, despre faptele 
tale. Fie laudativ, fie critic.

Acum  vorbim  des- 
pre  acordarea,  de  către 
o  instituție  destul  de 

exigentă,  a  unor  distincții,  ca  răsplată  a  muncii 
dumneavoastră. Lăsați, vă rog, modestia la o parte.

Păi, dacă-i musai, cu plăcere, cum zice ro- 
mânul. Ei, am avut onoarea de a 
primi în cadrul acestei sesiuni a 
Adunării Generale a Asociației 
Comunelor din România, titlul 
de „Primar de IV stele” cu 
„Diplomă de Excelență”.

Ce  determină  acordarea 
acestei distincții?

Este o răsplată a meritelor 
și a faptelor care au determinat 

alegerea, de patru ori consecutiv, în funcția de edil.
Și  a  doua  distincție  pe  care  ați  primit-o  în 

capitala țării?
Cea de a doua distincție este reprezentată de 

„Ordinul de Merit” cu 
„Diplomă de Excelență 
«Corneliu Leu»”.

Distincție  acordată 
în semn de...

Înaltă apreciere pen- 
tru activitatea depusă în  
domeniul literaturii și pu-
blicisticii în mediul rural.

Cui  închinați  aceste 
deosebite distincții?

Dedic, cu tot dragul, obținerea acestor trofee, 
soției și consătenilor mei.

Dialog consemnat de Mihaela ASTRENIE
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de prof. Ana Maria POPA

Din albumul cu poze al primăriei

„Terapia Bowen e folositoare oricui, de la nou-născuți 
la persoane în vârstă!”

Doamnă  doctor,  vă
răpesc  din  timpul 

dumneavoastră  pentru  a 
face  cunoscută  localnicilor 
activitatea Cabinetului Me-
dical din Săvârșin. De când 
lucrați  ca medic  de  familie 

și câți pacienți aveți?
Sunt medic de familie din 2013 și am în evidență 

3700 de pacienți.
Am  înțeles  că pe  lângă medicina  tradițională 

sunteți  preocupată  și  de  metode  alternative  de 
tratament. 

Da, mă ocup alături de soțul meu, Vidican Marius, 
și de Tehnica Bowen, auriculoterapie (se adresează 
pacienților care suferă de afecțiuni ale mușchilor 
și oaselor, se folosește și în tratarea dependențelor: 
obezitate, fumat, alcool) și de Terapia cu remedii 
florale Bach (pentru reechilibrare psihoemoțională).

Astăzi  aș  dori  să  vorbim  despre  Tehnica 
Bowen. Ce ne puteți spune despre această terapie, 
pe înțelesul tuturor?

Tehnica Bowen a fost fondată de Tom Bowen 
care a dorit să-și salveze soția bolnavă de astm 
bronșic. A constatat că prin aplicarea unor mișcări 
pe suprafața corpului obținea rezultate imediate, 
iar soția sa nu mai avea nevoie de spitalizare sau 
tratament medicamentos. E o tehnică de reechilibrare 
neuromusculară care lucrează atât prin sistemul 
nervos, cât și prin sistemul circular și limfatic.

Ce se întâmplă în timpul unei ședințe?
Înainte de fiecare ședință, pacientului i se face o 

anamneză pentru a stabili conduita necesară pentru 
afecțiunile de care suferă. Ședința se desfășoară în 
cabinetul nostru,  pacientul poate sta pe scaun sau 
întins pe pat, iar tratamentul constă în aplicarea unor 
mișcări delicate, efectuate cu degetele pe anumite 

puncte specifice, asupra mușchilor și țesutului 
conjunctiv. Prin aplicarea acestor mișcări se transmit 
mesaje prin intermediul sistemului nervos.

Care  ar  fi  principalele  probleme  de  sănătate 
care ar putea fi vindecate prin această metodă?

Terapia Bowen e folositoare oricui, de la nou 
- născuți la persoane în vârstă, tratând: probleme 
scheleto-musculare și articulare, afecțiuni ale 
organelor interne, infertilitate, chisturi ovariene, 
dezechilibre hormonale și emoționale, stres, migrene, 
bronșite, alergii etc. Nu există nicio afecțiune pe care 
Tehnica Bowen să nu lucreze.

După cât timp se văd efectele terapiei? De câte 
ședințe e nevoie?

În unele cazuri e necesară o singură ședință, însă 
pentru pacienții cronici, numărul de ședințe variază 
în funcție de răspunsul organismului. Nu există un 
număr fix de ședințe, Terapia Bowen se folosește 
cu succes și în prevenții, reușind, astfel, să reducem 
numărul îmbolnăvirilor, în special  la copii. Aș vrea 
să precizez că pentru copii ședințele sunt gratuite.

Cetățenii  din  zonă  optează  pentru  astfel  de 
practici? 

Unii sunt reticenți, alții sunt deschiși la nou.  
Avem pacienți care s-au tratat de dureri de spate, ar- 
ticulații, migrene, infecții respiratorii, răceli, in-
fertilitate.

Depinde și de pacient ca să se vindece?
Cu siguranță! E nevoie de răbdare și de 

complianța lor pentru a putea fi vindecați, pentru 
că o afecțiune dobândită în ani de zile nu poate fi 
rezolvată într-o singură ședință. 

Pot apărea efecte secundare?
Nu există contraindicații, nu face rău nimănui.
Vă  mulțumesc  pentru  aceste  informații  uti-

le.  Spor  în  toate, multă  sănătate  și  împliniri  pro-
fesionale.

Rezultate deosebite la Olimpiada Județeană de Limba și Literatura Română            
Citiți, citiți, cititul vă face fericiți și inteligenți - Michel Tournier

În acest an școlar, trei elevi din clasa a XI-a de la Liceul 
Tehnologic Săvârșin au participat la Olimpiada Județeană 

de Limba și Literatura Română, organizată la Liceul Național de 
Informatică, având următoarele rezultate: Recalo Roberta – locul 

al II-lea – 94 p., Micloș Eduard – 
85 p., Sava Andreea – 85 p. Acestea 
confirmă pregătirea și seriozitatea 
elevilor, dornici să se remarce în 
rândul olimpicilor, demonstrând 
că și un liceu tehnologic din județ 
poate avea rezultate pe măsura celor 
mai bune licee arădene. Felicitări!

Maria VIDICAN - Doctor la Cabinetul Medical din Săvârșin

Imagine de la evenimentul dedicat 
femeilor - 8 Martie 2019
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LIVEZILE Timiș

Daniel DĂLINESC - Director al Școlii Gimnaziale Livezile

„Pentru succes e nevoie de seriozitate, muncă și multă implicare 
sufletească!”

Vă propun în această ediţie un interviu cu domnul Dălinesc Daniel, unul 
dintre cei mai îndrăgiţi profesori de matematică din zona noastră.

Domnule  Dălinesc, 
este  o  adevărată  bucurie 
să  mă  aflu  astăzi  aici  şi 
să  văd  cât  de  bine,  cât  de 
modern  arată  şcoala  în 
care am învăţat acum mai 

bine de 20 de ani. Putem să facem, pentru cititorii 
noştri, o descriere a instituţiei pe care o conduceţi?

Şcoala pe care o conduc în momentul de 
faţă funcţionează în trei clădiri, două se află  în 
localitatea de centru, Livezile (cu toate clasele, de 
la cea pregătitoare până la clasa a VIII-a, precum 
şi grădiniţa cu program normal), iar cea de-a treia 
clădire este în satul aparţinător, Dolaţ, în care func-
ţionează o grădiniţă şi o şcoală primară. Cele trei clă- 
diri, prin sprijinul autorităţilor locale - aici mă  refer 
la Primărie (şi în special la domnul primar Varga 
Ştefan), de asemenea la Consiliul local al comunei 
Livezile - sunt pregătite în cele mai bune condiţii 
pentru a primii elevi dornici de învăţătură. În şcoala 
de centru s-au reabilitat grupurile sanitare şi, cu câţi-
va ani în urmă, s-a construit o centrală termică care 
conferă copiilor un confort sporit la orele de curs. 

Domnule  director,  să  nu  uităm  de  terenul  de 
sport.

Da! Tot prin sprijinul autorităţilor locale a 
fost construit un teren de sport unde se desfăşoară 
orele de educaţie fizică. Terenul este prevăzut şi cu 
nocturnă, acest lucru oferindu-le tinerilor şi copiilor 
din localitate un sprijin în a-şi petrece timpul liber 
după-amiaza şi seara prin a face sport. 

Ce-mi puteți spune de rețeaua de calculatoare?
Totodată şcoala mai dispune şi de o reţea de 

calculatoare funcţională, cincisprezece calculatoare 
mai exact, care ne sprijină în procesul de învăţare şi în 
cel didactic. Nu de multă vreme (putem spune că încă 
se mai văd urmele şantierului) s-a construit gardul 
împrejmuitor al curţii şcolii. Este un gard aspectuos 
şi, totodată, ne-am dotat  cu o clădire modernă, modu- 
lară în care o să funcţioneze Grădiniţa cu program 
normal, deoarece ce-a de-a doua clădire pe care o 
avem în dotare va intra într-un amplu proces de rea- 
bilitare. În ceea ce priveşte clădirea din satul apar-
ţinător, avem şi acolo cele mai bune condiţii pentru pro- 
cesul de învăţământ, încălzire centrală, grupuri sani-
tare moderne, o minireţea de calculatoare (în număr 
de cinci) care ajută copiii în procesul de învăţare.

Ceea ce mi se pare impresionant este faptul că, 
pe lângă dotările moderne despre care ne vorbeaţi, 
şcoala dispune şi de elevi cu merite deosebite, care 
au câştigat diverse premii la olimpiade şi concursuri. 
Ne puteţi vorbi despre aceştia şi despre rezultatele 
lor?

Este o mândrie pentru noi să vorbim despre 

rezultatele copiilor pentru că în decursul anilor 
am avut elevi merituoşi, care ne-au făcut cinste 
la concursurile şi olimpiadele şcolare la care au 
participat. Aş vrea să amintesc aici chiar participări 
la fazele naţionale ale olimpiadelor, ceea ce pentru 
mulţi nu este chiar la îndemână. Avem o participare, 
anul trecut, cu doi elevi din şcoala noastră la faza 
naţională a Olimpiadei de Educaţie Tehnologică şi 
anume la clasa a VII-a a participat elevul Dălinesc 
Gabriel, iar la clasa a VIII-a - eleva Puiu Larisa. 
Lotul judeţului Timiş a fost compus din patru elevi 
dintre care doi au fost de la şcoala noastră. Tot la 
Olimpiada de Educaţie Tehnologică, elevul Dălinesc 
Gabriel s-a calificat din nou la faza naţională a 
olimpiadei, care urmează să se desfăşoare în judeţul 
Sălaj, la Zalău. Anul trecut, faza naţională s-a 
desfăşurat la Bucureşti. Coordonatorul acestor elevi 
a fost domnul profesor Iliuţ Adrian Vasile, care ne 
face mereu surprize frumoase cu şcolarii pe care 
îi pregăteşte. Totodată, la disciplina matematică, 
am participat în ultimii trei ani la un nou concurs 
adresat doar localităţilor rurale, care se intitulează 
,,Olimpiada Satelor din România”. La nivelul 
judeţului Timiş poartă numele ,,Olimpiada Satelor 
Bănăţene”, iar la prima ediţie ne-am încununat cu 
succes, având două locuri întâi, participând astfel la 
faza naţională care s-a desfăşurat la Cluj, cu elevii 
Puiu Larisa la clasa a VII-a şi Călinoiu Codruţ la 
clasa a V-a. Anul trecut, tot la prima ediţie, pe lângă 
cele două locuri întâi, am mai avut şi două locuri 
doi, Dălinesc Gabriel (la clasa a VII-a) şi Hriţuc 
Alexia (la clasa a VI-a). La ediţia a doua a acestui 
concurs, rezultatele n-au mai fost atât de frumoase 
ca cele de la ediţia I, dar ne putem mândri, ca şi anul 
trecut, cu trei menţiuni, Brumar Alexandra la clasa a  
IV-a, Dălinesc Gabriel la clasa a VII-a şi Puiu Larisa 
la clasa a VIII-a. Tot la concursuri şcolare, de data 
aceasta mai puţin încărcate de tentă ştiinţifică, am 
participat la „Ecologica”, un concurs pe echipaje, 
unde am obţinut, acum doi ani Locul I la faza jude- 
ţeană, coordonatoarea copiilor fiind doamna profe-
soară Covaci Raluca. La concursul de ecologie ,,Noi 
şi mediul” care se desfăşoară la Liceul Silvic,, Casa 
Verde”, sub îndrumarea domnului profesor Huniadi 
Alin,  am obţinut  Locul al II-lea la faza judeţeană, 
iarăşi un loc meritoriu. Alte concursuri la care am 
participat şi la care am avut rezultate frumoase au 
fost: concursul de biciclete ,,Cupa DHS”, diverse 
concursuri de creaţii literare, muzică populară (am 
participat la concursul judeţean ,,Flori de Cântec 
Bănăţean” unde copii noştri au obţinut Premiul I  la 
grupa de vârstă 7-10 ani cu elevii Nedelea Dănuţ şi 
Stoia Patric) şi ar mai fi şi multe altele.

Interviu realizat de prof. Luminița EFTENIE
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FÂRLIUG Caraș-Severin

„Administrația publică locală din comuna noastră încurajează, din tot 
sufletul, acest parteneriat esențial în dezvoltarea zonei noastre bănățene!”

Domnule Gal,  sunt  onorată  să  stau  de  vorbă 
cu dumneavoastră și vă mulțumesc că ați acceptat 
acest interviu.

Cu plăcere, domnișoară Astrenie.
Din punct de vedere al convingerilor comune 

ale  societății,  cât  și  din  punctul  de  vedere  al 
celor  care  sunt  subiecți  participanți  la  deciziile 
administrației  publice  locale,  cum  se  poate  defini 
relația dintre cetățeni și personalul administrativ ?

Esența democrației este conducerea cu și pentru 
oameni. Acest lucru înseamnă că democrația nu 
reprezintă doar dreptul de a alege. Conducerea cu 
și pentru oameni este un parteneriat între oameni și 
liderii în care și-au investit încrederea. Administrația 
publică locală din comuna noastră încurajează, din 
tot sufletul, acest parteneriat esențial în dezvoltarea 
zonei noastre bănățene.

Într-o societate care consideră libertatea drept 
una din valorile sale esențiale, cetățeanul nu consi- 
deră  o  obligativitate  implicarea  sa  în  problemele 
comunității  locale  indiferent  de  natura  acestora? 
    Chiar  dacă cetățenii sunt prinși în agitația vieții 
zilnice încât adesea par că nu sunt interesați, iar 
încercarea de a-i informa și educa pentru a le forma 
cultura administrativă pare un efort inutil, acest 

Despre  interlocutorul meu, Vasile Todi  îmi spunea  înainte de a-l  întâlni: 
„Remus Gal, este unul din juriștii care fac cinste oricărei instituții care 

îl are alături. Este genul de intelectual pe care înainte de a-l angaja,  trebuie să 
ți-l apropii și, după ce ți-l apropii, să ții cu dinții de el. Este exact ceea ce a făcut 
Asociația Primarilor din Banatul Istoric, înainte și după ce i-a încredințat funcția 
de secretar. Bănățean până în adâncul adâncului sufletului său, Remus Gal este 
prietenul tuturor acelora care urmează zilnic îndemnul lui Miron Costin: «Nu e 
alta mai frumoasă şi de folos în toată viaţa omului zăbavă decât cititul cărţilor».”

efort nu este fără rost, ci pur și simplu foarte greu. 
Din această cauză, participarea cetățenească în 
România trebuie să depășească stadiul declarativ și 
să se transforme într-un factor coerent și constant ca 
fundament al unei democrații sănătoase.

De ce este tot mai pregnant dezinteresul cetă-
țeanului  în  implicarea  problemelor  comunităților 
locale, și paradoxal se dezvoltă o fugă și o revoltă 
evidentă  față  de  aceste  probleme,  ce  ar  trebui  să 
asigure o participare obligatorie cetățenească?

Oricine poate să se afilieze la un partid politic 
sau sindicat, dacă dorește acest lucru, însă nimeni nu 
trebuie să o facă contrar voinței sale. Cetățenii  nu pot 
fi trași la răspundere pentru lipsa de „responsabilitate 
și conștiința civică”, dezinteresul cetățeanului pentru 
viața publică sau politică nu poate fi sancționat. 
Cetățeanul are dreptul, nu obligația, de a vota sau de 
a se implica în viața politică. Este alegerea fiecărui 
cetățean cum își exercită anumite drepturi; nu poți fi 
constrâns să îți exerciți un drept. Dar trebuie să ținem 
cont de proverbul „Cu o floare nu se face primăvară”.

Domnule Gal, vă mulțumesc încă odată pentru 
amabilitate.

Și eu vă mulțumesc și vă felicit pentru calitatea 
întrebărilor.

Remus GAL - Secretar al comunei Fârliug

Transparență administrativă
n Hotărârea nr. 10/19.02.2019 - privind declararea de utilitate publică a  investiției „Alimentare cu apă 

sat Duleu Valea Mare, Comuna Fârliug, județul Caraș-Severin” finanțată în cadrul Progamului Național de 
Dezvoltare Locală (PNDL) prin contractul nr. 3300/27.11.2017, ca urmare a includerii acesteia în programul 
de dezvoltare locală al U.A.T Fârliug;
n Hotărârea nr.11/19.02.2019 - privind declararea de utilitate publică a  investiției „Alimentare cu apă 

sat Remetea-Pogănici, Comuna Fârliug, judetul Caraș-Severin” finanțată în cadrul Progamului Național de 
Dezvoltare Locală (PNDL) prin contractul nr. 3301/27.11.2017, ca urmare a includerii acesteia în programul 
de dezvoltare locală al U.A.T Fârliug;
n Hotărârea nr. 12/19.02.2019 - privind revocarea HCL nr. 89/28.12.2018 cu privire la recalcularea 

drepturilor salariale în baza salariului de bază minim brut pe ţară garantat în plată începând cu 01.01.2019;
n Hotărârea nr. 13/19.02.2019 - privind aprobarea procedurii cu privire la închirierea sau concesiunea  prin 

atribuire directă sau licitație publică a suprafețelor de pajiști disponibile, aflate în proprietatea U.A.T Comuna 
Fârliug;
n Hotărârea nr. 14/28.02.2019 - privind alegerea preşedintelui de şedinţă al Consiliului Local Fârliug 

pentru  luna martie 2019;
n Hotărârea nr. 15/28.02.2019 - privind însușirea și aprobarea documentației „Amenajament Silvic al 

Fondului Forestier aparținând comunei Fârliug”, jud. Caraș-Severin;
n Hotărârea Nr. 16/28.02.2019 - privind revocarea HCL Fârliug nr. 73/31.10.2018 cu privire la rezilierea 

contractului de concesiune cu nr. 1878/ 24.12.2014.
Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Adresez tuturor doamnelor și domnișoarelor comunei mele, 
sincere urări de sănătate și viață lungă!”

Domnule primar,  în drumurile mele,  la  întâl-
nirile mele cu omologii dumneavoastră, aud mereu 
aceeași nemulțumire legată de...

De buget.
Exact. Am impresia că nu v-am surprins.
Domnișoară Mihaela, nu am să pot niciodată 

înțelege cum este posibil ca cel mai numeros, ca să nu 
spun cel mai stufos, guvern din Uniunea Europeană 
să nu reușească atâta vreme să întocmească un buget 
de stat, fapt care după cum bine știi, afectează grav 
buna funcționare a administrațiilor. A administrațiilor 
și nu numai a lor.

Dacă tot am ajuns aici cu dialogul nostru, ce 
altceva vă nemulțumește?

Ceea ce nemulțumește întreaga populație a 
acestei țări: prețurile care au luat-o razna ca urmare 
a ratei inflației, inflație ce a atins deja parametrii 
anilor ’90, cifra mereu crescândă a datoriilor, 
împrumuturile acestor guvernanți, făcute în numele 
statului român, împrumuturi care au atins demult 
cote alarmante... Unde mai pui cumplita devalorizare 
a monedei naționale și vânzoleala de nedescris pe 
care a provocat-o așa numita „revoluție fiscală” ori 
dezechilibrul justiției și atâtea altele de care nu vreau 
să mai vorbesc pentru a nu plictisi și întrista cititorii.

Vedeți o perspectivă de redresare?
Perspectiva nu poate fi întrezărită decât dacă 

este privită prin prisma economică, dar, pentru a 
se întâmpla asta, este nevoie ca economia să fie 
susținută și de investiții de la bugetul statului.

Dar administrația dumneavoastră?
Dincolo de faptul că am fost greu încercați de 

lipsa bugetului de stat, fapt pentru care noi nu avem 
nicio vină, eu cred că la nivel local vom reuși ca 

Un frig de limpezi banchize se strecoară prin crengile pustiite ale arbori-
lor din comuna poetului pe care mereu oamenii îl amintesc cu neascunsă 

mândrie. În parcul primăriei continuă lucrările de înfrumusețare. Dar lucrări 
sunt peste tot și tot timpul, pentru că domnul primar Ilie Suciu este convins că 
dacă la o casă este de lucru tot timpul, atunci cum să nu fie la o comună...

printr-o mai bună gestionare a fondurilor și prin 
reducerea cu înțelepciune a cheltuielilor să putem 
asigura o funcționare normală a administrației și a 
instituțiilor din comuna noastră.

Ce ne-ar fi necesar acum, domnule primar, la 
nivel național?

Oameni politici competenți, pentru că dacă îți 
faci din politică o profesie atunci trebuie să-ți respecți 
opțiunea. Tot așa cum își respectă medicul, inginerul 
ori artistul profesia aleasă.

Am fost surprinsă să aflu, vă spun cu toată sin- 
ceritatea, că veni vorba de politicieni, cum doi foști 
colegi de partid, e vorba de domnul Dragnea și Pon- 
ta, se «gratulează» reciproc cu apelativul «șobolan».

Mihaela, dă-mi voie să nu comentez cole-
gialitatea lor.

Atunci, de la șobolani, să trecem la... câini. Ei, 
aici, cred că aveți ceva de zis!

Dacă e vorba de câinii comunei Lenauheim, 
atunci da, am un apel de făcut cetățenilor rugându-i 
să conștientizeze că lăsarea lor în libertate pe străzile 
localității reprezintă un real pericol. Să țină cont, îi 
rog, de obligațiile ce le revin, cu precădere la faptul 
că ei trebuie microcipați și înregistrați.

  Mai  aveți  și  un  alt  apel  către  cetățeni,  în 
contextul discuției noastre?

Da, îi rog, din nou, odată cu venirea primăverii, 
să ia toate măsurile pentru a asigura întreținerea 
și curățenia zonelor aferente locuințelor lor și a 
terenurilor deținute.

Domnule primar, stăm de vorbă  în luna martie... 
      Da, un bun prilej de a adresa tuturor doamnelor 
și domnișoarelor comunei mele, sincere urări de 
sănătate și viață lungă!

Rubrica părinților
Cum se face înscrierea în clasa pregătitoare 2019

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Înscrierile în clasa pregătitoare continuă în prima parte a lunii martie 
2019. Astfel că părinții ori tutorii legal instituiți ori reprezentanții 

legali pot completa cererea-tip de înscriere online sau la secretariatul unității 
de învățământ în care se dorește înscrierea copilului, în perioadele stabilite 
de minister. Cererile-tip completate online trebuie validate în unitatea de 
învățământ aleasă, în prezența părintelui și cel puțin a unui membru al comisiei, zilnic de luni până 
vineri, între orele 08:00 și 18:00. Vineri, 29 martie a.c., vor fi afișate atât în unitățile de învățământ, cât 
și pe site-urile acestora și ale inspectoratelor școlare județene listele copiilor înscriși după prima etapă  
și numărul locurilor rămase libere.
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VINGA
„Nu sunt adeptul politicii de a face numai de dragul de a fi făcut!”

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Arad

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Domnule  primar,  prin 
 fereastra  biroului  dum-

neavoastră  pot  fi  văzuți 
oamenii  comunei  Vinga 

odihnindu-se  și  admirând  parcul  din  apropierea 
primăriei,  parc  pe  care  trecătorii  îl  laudă.  Este 
și acesta, într-un fel, unul din proiectele dumnea-
voastră împlinite.

Da, aveți dreptate, este un parc frumos, cu ar-
bori bătrâni, copacii au aproximativ 90 de ani de când 
au fost plantați. Chiar am o fotografie frumoasă din 
1930, în care apar acești copaci aflați la vârsta… ar- 
buștilor. Noi am încercat și vom continua să muncim 
la schimbarea aspectului acestui parc. Este, dacă vreți, 
o continuare a muncii noastre începută în luna no-
iembrie anul trecut, perioadă în care încercăm înlo- 
cuirea unor copaci ornamentali cu alții. Dar, foarte 
important pentru mine, este să reușim să refacem 
platoul existent în parc la începutul anului 1930.

Totodată continuați și lucrările de consolidare 
și reabilitare a sediului administrativ.

Da, aici ne aflăm la faza de finalizare în ce 
privește lucrările efectuate în spațiul interior și 
urmează să definitivăm lucrările la spațiul exterior. 
Dorința noastră este aceea de a da o înfățișare plăcută 
tuturor clădirilor din jurul primăriei.

Aveți o dorință reală pentru păstrarea în con-
diții bune a clădirilor cu un trecut secular. Cum reu- 
șiți să procurați fondurile necesare acestor lucrări?

Din păcate sau din fericire, chiar dacă nu am 
avut, chiar dacă nu am primit cât am solicitat, sprijinul 
ne-a venit atât de la Consiliul Județean Arad, cât și 
din alte părți, dar cele mai sigure au fost cele de la 
bugetul local. De exemplu, banii cu care reabilităm 
construcția primăriei sunt bani de la bugetul local.

Lucrările  s-au  desfășurat  în  parametrii 
contractuali?

Mai bine chiar, se pare, după cum decurg 
lucrările. Vom încheia cu un an mai devreme decât 
este prevăzut în contract. Privind această muncă a 
noastră de redare a aspectului de început al clădirilor, 

de redare a frumuseții lor, trebuie să ne gândim că 
pentru orice gospodar, casa sa reprezintă o carte de 
vizită. Cu atât mai mult cu cât, dincolo de orice subiec- 
tivism local, cred că avem cea mai frumoasă clădire 
administrativă din județul Arad. Un imobil, destinat 
de la construcția sa în 1912, cu scopul de a găzdui 
administrația locală. Ori, de atunci până azi, clădirea 
nu a mai cunoscut asemenea lucrări de întreținere.

Felicitări, domnule primar!
Vă mulțumesc, dorind de pe acum, ca la recepția 

lucrărilor, la inaugurarea clădirii, ca să spun așa, să 
ne fiți oaspeți alături de colegii din cadrul redacției 
jurnalului nostru al primăriilor.

Când preconizați să aibă loc acest eveniment?
În luna iulie sau cel târziu în luna august. Poate 

simultan cu sărbătoarea „Zilelor comunei Vinga”.  
Vă  întreb,  dacă  după  recepția  lucrărilor, 

într-o  perioadă  scurtă,  după moda  românească  a 
lucrătorilor, nu va mai fi nevoie de alte intervenții?

E bună întrebarea și te asigur, domnișoară 
Mihaela, că am supravegheat atent toate lucrările, 
tocmai pentru a evita, ceea ce de regulă se întâmplă 
la noi. Nu sunt adeptul politicii de a face numai 
de dragul de a fi făcut. Toată viața mea, am căutat 
calitate și durabilitate în lucrările pe care le-am 
susținut. Acum, sigur, forța de muncă la noi este tot 
mai greu de găsit, din acest motiv unii beneficiari, nu 
este cazul meu, mai închid ochii.

Înseamnă că pentru a găsi o firmă, care să se 
angajeze la o asemenea lucrare, nu este ușor.

Da, după cum bine știi, este tot mai greu să 
găsești, în construcții și nu numai, firme care să 
execute anumite lucrări. Sigur, alegerea noastră 
s-a făcut în urma unei licitații, licitație impusă de 
valoarea lucrării, dar, reține te rog, la licitație s-au 
prezentat doar două firme, față de alți ani când se 
înscriau șapte sau opt. Am avut totuși noroc, pentru 
că au fost cazuri – și nu puține – când la licitațiile 
primăriilor nu s-a prezentat nici o firmă. Încă o 
dovadă clară că suntem amenințați serios cu o criză 
majoră a forței de muncă.

Rânduieli bisericești ale anului
Posturi și zile de post: u Zilele de miercuri și vi-

neri de peste an, afară de cele cu dezlegare, însem- 
nate cu harți. u Postul Sfintelor Paști - 11 martie-27 aprilie. 
u Postul Sfinților Apostoli Petru și Pavel - 24 iunie-28 
iunie. u Postul Adormirii Maicii Domnului - 1 august-14 
august. u Postul Nașterii Domnului -14 noiembrie-24 
decembrie. u Tăierea Capului Sfântului Ioan Botezătorul 
- 29 august. u Înălțarea Sfintei Cruci -14 septembrie.

Doamna de pe cutia de ciocolată 
Pentru cei care își mai aduc aminte gustul 

unic al ciocolatei produse la Vinga amin- 
tim că una dintre cele care au servit drept model 
pentru un sortiment al celebrei ciocolate de Vinga a 
fost Ecaterina Kalini. Ea a fost contabilă la fabrica 
de ciocolată Draskovits timp de aproape 10 ani și 
apare pe ambalajul unei cutii de ciocolată.

Deseori - înainte, dar și după ce ies din clădirea Primăriei din Vinga - îmi 
place să mă plimb prin parcul acestei localități. Pentru cei care nu ați fost 

încă niciodată în casa ciocolatei din Banat, poate suna ca o invitație. Asta și este… 
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SECUSIGIU

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

Arad

„Averea mea, cea mai prețioasă avere a mea, 
o reprezintă familia!”

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Rubrica Bisericii                                   
Zile în care nu se fac nunți

Domnule primar,  unii dintre cititorii noștri ne 
întreabă dacă ne-am gândit  vreodată  să  întrebăm 
primarii despre orele de program? Cu alte cuvinte, 
cât lucrează un primar? Asta vor ei să știe…

Nu este nimic rău în această dorință, dar dacă 
cineva crede că orarul de lucru al unui primar se 
limitează doar la orele de program, se înșeală. Vezi 
dumneata, multă lume consideră că a fi primar, ține 
doar de intenția de a îți satisface un orgoliu anume sau 
din dorința de a te afla pe un scaun mai comod. Nu 
este adevărat! În primul rând, atunci când candidezi 
pentru această demnitate, trebuie să-ți placă să 
slujești obștea care te-a ales, să îți asumi o serie 
de responsabilități și să pui suflet în realizarea lor, 
astfel încât prin faptele tale, prin realizările tale, să 
răsplătești cum se cuvine încrederea celor care te-au 
mandatat și nu numai pe ei. Îndeplinirea obligațiilor 
de primar presupune o muncă de uzură, care nu ține 
cont de niciun program.

La ce oră vă treziți, domnule primar?
Sunt zile, cum au fost cele din iarna care abia a 

trecut, când trebuia să mă trezesc cu noaptea-n cap, 
cum se spune, pentru a putea controla în timp optim, 
lucrările de deszăpezire.

Dar la ce oră ajungeți acasă?
Sunt zile când ajung după miezul nopții, chiar 

Se  întâmplă,  uneori,  ca  cititorii  noștri  să-și  dorească  să  afle  și  altceva 
despre edilii din Banat, ceva care trece dincolo de activitatea lor sau, de 

ce nu, o susține. Din acest motiv, cunoscându-i deschiderea spre orice dialog care 
se desfășoară în limitele bunului simț, i-am adresat domnului primar Ilie Cheșa 
o parte din întrebările de mai jos, la care dânsul ne-a răspuns cu multă amabi-
litate.

dacă mă aflu în comună sau sunt zile, cum a fost 
cea de ieri, când m-am trezit la ora 4:30, la 5:00 am 
plecat spre București de la aeroport, iar la ora 22:00 
m-am reîntors acasă.

Deseori vă deplasați și cu mașina la București.
Ca să poți fi de folos comunei tale, ca primar, 

trebuie să te zbați, să te lupți ca să faci ce trebuie. 
Proiectele nu se înfăptuiesc din birou. În birou se 
gândesc, dar de realizat…

De realizat... trebuie să bateți la uși.
La multe uși, domnișoară. La foarte multe uși. 

Trebuie să insiști pentru a putea obține ceea ce este 
necesar comunei tale.

Trăim anii în care unii oameni se uită cu ceafa 
în curtea lor și cu ochii în cea a vecinului. Invidia, 
răutatea, tot mai prezente în inima lor, reprezintă, 
din păcate,  singura  lor  «avere». Care  este  averea 
dumneavoastră?

Averea mea, cea mai prețioasă avere a mea, o 
reprezintă familia. Iar cea mai mare realizare a mea 
și a soției mele, sunt fetele noastre și educația lor. 
Fata noastră cea mare este studentă la Timișoara, iar 
cea mica, la Colegiul Național „Preparandia Dimitrie 
Țichindeal”din Arad.

Să vă trăiască!
Mulțumesc, asemenea tuturor.

Ne-am interesat și publicăm pentru cititorii 
noștri, atât pentru cei din Secusigiu cât și 

din alte localități, zilele în care nu se oficiază, după 
rânduiala bisericii ortodoxe, cununii și nu se pot face 
nici nunți în acest an: l În toate zilele de post de peste 
an; l În zilele Praznicelor împărătești și în ajunul 
acestora; l În săptămâna lăsatului sec de carne (03 
martie - 09 martie); l În Postul Sfintelor Paști (10 
martie - 28 aprilie); l În Săptămâna Luminată (29 
aprilie - 05 mai); l În Postul Sfinților Apostoli Petru 
și Pavel (24 iunie - 28 iunie); l În Postul Adormirii 
Maicii Domnului (1 august - 15 august); l În postul 
Nașterii Domnului (14 noiembrie - 24 decembrie); 
l În perioada de la Crăciun până la Bobotează (25 
decembrie - 6 ianuarie).

Martie – originea şi semnificaţia 
acestei denumiri

Luna martie îşi trage numele de la zeul 
roman Mars. Romanii îl considerau pe Mars 

protector al muncilor agricole şi simbol al renaşterii 
naturii, dar şi zeu al războiului. Din legendele romane 
se desprinde şi ipostaza de zeu fondator şi ocrotitor al 
Romei, tatăl gemenilor Romulus şi Remus, din timpul 
căsătoriei cu vestala Rhea Silvia.

Romanii au denumit, aşadar, prima lună din 
vechiul calendar, luna martie, în cinstea zeului 
protector, zilele de început de primăvară fiind şi cele 
favorabile reluării războaielor de cucerire, aşa cum 
luna octombrie marca sfârşitul acestora.

Potrivit tradiţiilor româneşti, luna martie este 
numită, popular, luna lui „Mărţişor” sau „Germănar”, 
adică  „Încolţitorul”.

Rubrica elevilor
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VOITEG Timiș

„Fără sprijinul domnului primar Tudor Marinescu, apariția 
acestei monografii nu ar fi fost posibilă!”                                       

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Camelia FOGAȘ - Director al Școlii din comuna Voiteg

Pe doamna profesor Camelia Fogaș, am întâlnit-o în biroul său de director al 
școlii din Voiteg. Știam despre dânsa că este un dascăl de excepție, un prie- 

ten și susținător înfocat al artiștilor din comuna sa. Și mai știam ceva. Mai știam că 
domnul Vasile Todi a asemănat-o, la o întâlnire cu cititorii monografiei comunei 
natale,  cu Abigail,  femeia  lui Nabal  din  ținutul Carmelului  aflat  în apropierea 
Hebronului, cea iscusită la minte și tare frumoasă la vedere. Avea dreptate!

Doamnă  Fogaș,  nu  am  să  vă  răpesc  decât 
puțin  timp  din  recreație,  știu  că  vă  pregătiți  să 
intrați  la  clasă,  întrebându-vă  cum a  fost  primită 
„Monografia  comunei  Voiteg”,  pentru  a  cărei 
apariție ați depus atâta suflet?

Așa cum m-am așteptat, poate chiar mai mult. 
După apariție, am primit o sumedenie de cereri de 
a intra în posesia ei, de la oameni care, din diverse 
motive, nu au putut fi prezenți la lansarea ei. Multe 
din aceste solicitări venind din străinătate, de la acei 
fii și fiice ale Voitegului stabiliți acolo.

Această  monografie  este  semnată  de  domnul 
Alexandru  Martin,  nimeni  altul  decât  tatăl 
dumneavoastră.

Da, pot spune că tata o privește ca pe cea mai 
importantă operă a sa, după familie.

Aveți a adresa un cuvânt de mulțumire?
În primul rând, mulțumesc tatălui meu pentru 

acest dar făcut comunei noastre, doresc apoi să 
mulțumesc familiei Cazan, care a găzduit lansarea 
volumului monografic în frumosul muzeu din 
localitate, care le aparține. Și nu în ultimul rând, 
primarului comunei Voiteg, domnului Tudor 
Marinescu, fără de care apariția acestei monografii 
nu ar fi fost posibilă.

La  rându-mi,  eu  vă  mulțumesc,  distinsă 
doamnă director, pentru această întrevedere.

Cu multă plăcere!

Sfatul de ținut minte
Despre un anumit tip de hrană

Psihologii ne asigură că dacă nu este îmbrățișat 
și sărutat suficient de mult, copilul nu poate 

crește normal. Lui îi lipsește un anumit tip de hrană. 
Sufletul are nevoie de hrană, la fel ca și trupul. Îi poți 
îndeplini copilului toate nevoile fizice, dar dacă nu îl 
îmbrățișezi niciodată, el nu va crește normal. Psihicul 
lui nu se va dezvolta. Se va simți tot timpul trist, 
neglijat, ignorat, neiubit. A fost hrănit fizic, dar nu și 
afectiv.

Când iubești
Virgil Carianopol

Când iubeşti, eşti tânăr totdeauna, 
Treci cu fruntea sus, încrezător, 
Iei în braţe şi opreşti furtuna, 
Duci pe umeri visul tuturor.  
Când iubeşti, eşti bun, eşti-nalt, eşti tare. 
Aperi cu putere orice legi: 
Nu faci răni, te-apleci la fiecare. 
Rupi din tine suflet şi le legi.  
Când iubeşti, ţii căile măsurii. 
Peste toate treci fără dureri. 
Nu ascunzi, nu jefuieşti ca furii, 
Dai orice, fără nimic să ceri.  
Când iubeşti, oricărui i te dărui, 
Dai în lături toate şi le poţi… 
Doar cu vorba şi cu gândul nărui 
Şi te-arunci în luptă pentru toţi.

Răspundem cititorilor

Doamna Raveca Costea, din comuna Voiteg, ne întreabă 
în ce fel persoanele domiciliate în străinătate pot cere 

pensia cuvenită.
Stimată doamnă,  „Conform Legii Pensiilor”, persoanele 

domiciliate în străinătate pot transmite cererea, prin care solicită 
pensie din sistemul public de pensii, împreună cu actele prin care 
se dovedește îndeplinirea condițiilor prevăzute de prezenta lege, 
la Casa Teritorială de Pensii competentă, în funcție de ultimul 
loc în care au fost asigurate în România, respectiv la Casa de 
Pensii sectorială competentă. Pensiile se stabilesc prin decizie a 
Casei Teritoriale de Pensii sau a Casei de Pensii sectoriale, după 
caz, emisă în condițiile prevăzute de prezenta lege și se acordă 
de la data înregistrării cererii. În sistemul public de pensii, 
pensiile se plătesc de la data acordării, stabilită prin decizie a 
Casei Teritoriale de Pensii sau a Casei de Pensii sectoriale, după 
caz, cu excepția pensiei anticipate și a pensiei anticipate parțiale, 
care se plătesc de la data încetării calității de asigurat.

Rubrica școlii
Vacanța de Paște 2019

Vacanța de Paște va coincide anul acesta cu 
vacanța de primăvară. Vacanța de Paște 

2019, se va desfășura, conform structurii anului 
școlar 2018-2019, în perioada 20 aprilie-5 mai.

Elevii vor avea, în vacanța de Paște 2019, 
zece zile libere - inclusiv 1 Mai, declarată zi liberă 
nelucrătoare de la Guvern și vor sta acasă, în total, 
două săptămâni. 
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„Câți mai lăcrimăm azi la Sfânta Liturghie?”
† IOAN - Mitropolit al Banatului istoric

 ISSN 2069-9689                                         Ediție coordonată de Mihaela ASTRENIE                                    ISSN-L 2069-9689

De la Buna Vestire până la Cruce este un arc 
peste Taina Întrupării lui Hristos. Hristos 

trage vălul de pe Taina Întrupării și ne arată că pe 
Cruce a suferit în trup. Hristos n-a fost o nălucă, ci din 
coasta Sa au curs sânge și apă. Hristos știa că, după 
Înălțarea Sa la Tatăl, vor apărea controverse și de aceea 
Își scrie Testamentul cu apă și sânge. Răscumpărarea 
noastră s-a făcut prin Jertfa lui Hristos. Jertfa a fost 
dintodeauna actul prin care omul I-a adus mulțumire 
lui Dumnezeu. Omul aducea jertfa la altar, însă de 
data aceasta Jertfa Se duce la Altarul Crucii.

Nu ostașii Îl duceau pe Hristos la Golgota, ci El 
îi ducea pe ei. Ostașul a luat atunci chip de jertfitor, 
de preot, care, cu sulița, coasta I-a împuns. Iată prima 
Liturghie săvârșită de un ostaș! El 
primise poruncă să săvârșească prima 
Liturghie Hristică la care erau de 
față Maica Domnului, ucenici și cete 
îngerești. Ce taină mare! Nu unui 
înger i se dă poruncă să jertfească, ci 
unui ostaș. Așa cum, atunci ostașul a 
împuns cu sulița coasta lui Hristos, 
preotul din biserică împunge prescu-
ra pentru săvârșirea Sfintei Liturghii, 
unde Hristos Se jertfește de fiecare 
dată pe altarul bisericii. Câți mai 
lăcrimăm azi la Sfânta Liturghie, 
când preotul, din altar, în numele lui 
Hristos, zice: „Luați, mâncați, acesta este Trupul  
Meu, Care se frânge pentru voi, spre iertarea 
păcatelor!”? Hristos zice: „Acesta este Trupul Meu” 
la prezent. Ne cheamă să ne împărtășim cu El viu 
și nu zice: „Mâncați, acesta a fost Trupul Meu!” 
Hristos a înviat, este viu. De aceea se zice și azi în 
Sfânta Liturghie: „Acesta este Trupul Meu!”. Viu este 
Dumnezeu!

Ultima Cină I-a fost pregătită lui Hristos de 
Apostoli, pe Muntele Sionului, iar Hristos ne-a 
pregătit prima Cină pe Cruce. Fără Cina de pe Cruce, 
omul ar fi murit. Astfel, cei ce se împărtășesc cu 
Hristos au viață veșnică. Ostașul, cu sulița, deschide 
izvorul Sângelui, izvorul Iubirii din care se adapă 
azi toți cei însetați. De atunci, acest izvor n-a secat 
și va curge mereu, căci și la Cina Mielului ne vom 
împărtăși tot cu scump sângele lui Hristos. Ostașul 
n-a ucis, ci a aprins pe Cruce focul iubirii lui Hristos. 
El nu ține în mână sulița urii, ci o torță cu care a aprins 
lemnul Crucii care ardea, dar nu mistuia Trupul lui 
Hristos. Acel foc ardea doar păcatele noastre cu care 
Se îmbrăcase Hristos.

 Hristos, la Înviere, nu iese din mormânt cu 
veșmânt negru, ci alb. Focul arsese toate păcatele 
noastre. Crucea aprinsă de ostaș pe Golgota rămâne 

singura candelă din univers spre care trebuie să ne 
îndreptăm și să luăm lumină pentru candela sufletelor 
noastre. Privind la Cruce, ne aducem aminte ce a făcut 
Hristos pentru noi și ce facem noi pentru semenii 
noștri. În graiul nostru românesc, cuvântul „răstignire” 
stă în centrul actului de Jertfă. În alte limbi, actul 
Jertfei poartă pecetea cuvântului „crucificare”, punân-
du-se accent mai mult pe felul în care o persoană era 
condamnată la moarte. Însă, în graiul nostru, cuvântul 
„răstignire” are un plus de valență și exprimă starea 
pe care a avut-o Fiul lui Dumnezeu atunci când era 
pe Cruce. Dacă analizăm cuvântul „răstignire”, 
vedem că este compus din prefixul „răs-” care are aici 
sensul de negație și cuvântul de bază „tihnă” (ticnă, 

tignă). În graiul nostru românesc atât 
de expresiv, cuvântul „răstignire” ne 
arată că pe Cruce a fost locul unde 
Fiul lui Dumnezeu n-a avut tihnă.

Hristos a fost judecat și răstignit 
de „drepți”, nu de păcătoși. „Drepții 
ar fi vrut ca Trupul lui Hristos să fie 
dat corbilor, însă Hristos a hotărât 
ca Trupul său să fie dat păcătoșilor. 
Zaheu s-a suit în sicomor ca să-L 
vadă pe Hristos. Hristos S-a suit 
pe Cruce ca să vadă toată lumea. O 
singură cruce arde în univers. Aceea 
este Crucea lui Hristos. Moise a lovit 

cu toiagul Marea Roșie și a despicat-o în două, ca să 
salveze poporul lui Israel. Ce mare minune!

Sfânta Cruce este altarul pe care S-a jertfit 
Hristos. Pe toate crucile noastre este pictat, într-un 
fel sau altul, chipul lui Hristos. Crucea ne mai aduce 
aminte și de felul cum ne-am despărțit noi, oamenii, 
de Hristos și ne îndeamnă la pocăință. După ce L-am 
pironit pe Cruce, L-am lăsat acolo și am mers mai 
departe pe cărările rătăcirii vieții acesteia. Așa ne-am 
despărțit noi de Hristos: L-am pus pe Cruce. Dacă pe 
partea din față a crucii este pictat Hristos pironit pe 
Cruce, vedem că pe spate este un loc liber. Acesta este 
al meu, al tău, al fiecăruia dinte noi. Pentru toți cei 
care vrem să îmbrățișăm Crucea, a lăsat Hristos un loc 
liber: pentru mine, pentru tine, pentru toți cei care se 
jertfesc în viața aceasta pentru familie, pentru copii, 
pentru semenii lor.

Când veți trece pe lângă o troiță de pe marginea 
drumului și veți vedea pe ea chipul lui Hristos, vă 
îndemn să priviți și pe partea cealaltă și să vedeți că 
locul dumneavoastră este acolo, liber. Dumnezeu să 
ne întărească în credință și să ne însemneze cu sem-
nul Sfintei Cruci, căci îngerii, bucurându-se, vor da 
veste către tronul lui Dumnezeu că oamenii călătoresc 
spre cer.


